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299 ה תשפ"ג גליון  קָּ חֻ שו"ת

עין הרע
שאלה:

שלום כבוד הרב,
א. אדם שהוציא עין הרע האם הנזקים 
שנגרמו מחמת העין הרע חוזרים ונתקנים 
כמו שלא היה מעיקרא עין הרע? ואם לא 
אז מה כן משתנה? ומה נפקא מינה מה 
שהסיר העין הרע הרי ”מאי דהוה הוה” ?

תשובה:
א. לא נתקן לגמרי, כחפץ שבור שתיקנו 
אותו ונייר שהיה כתוב עליו מחקו. לעולם 
נשאר רושם מן הדבר, ואפשר לעקור את 
עיקרו אולם לא את כולו. אא”כ דבק באין 
הרשימו,  מן  למעלה  זהו  שם  ממש,  סוף 
לכל  נכון  זה  ויסוד  הרושם.  מן  למעלה 
תשובה על כל חטא, שאם לא דבק בא”ס 
שקודם הצמצום, אין סוף כפשוטו, כמ”ש 
בנפש החיים שער ג’, לעולם נשאר רושם.

שאלה:
ב.בעבר הרב נשאל כך: כל מה שקורה זה 
עין הרע?  זה בעצם  מאת השם, אז מה 
וענה : במקום שאין אמונה נמסר שליטתו 
ראשית  ית”ש,  רצונו  גופא  וזה  לנבראים, 
כולם  הרי  אמונה,  אין  הדבר  כוונת  מה 
מאמינים שהכל מהשם ואם הכוונה לאדם 
שחושב שעושים לו עין הרע אז יש מקרים 
שאנשים כלל לא ידעו על המושג הזה עין 
גילו  ואז  במחשבתם  היה  לא  וכלל  הרע 

שהיה עליהם עין הרע
שליטתו  ”נמסר  הדבר  כוונת  מה  שנית 
לנבראים”? ויתר על כן הרי האדם הרואה 

על כלל לא מתכוון להזיק כלל

תשובה:
השכל  אמונת  על  בעיקר  מדובר  לא  ב. 
בלבד, אלא בעיקר על אמונת הלב. כי כל 
מאמין אמונתו אינה בהכרח שלמה, וכולנו 
וכל  כנח.  מאמין”,  ואינו  “מאמין  בבחינת 
המאמין  חלקי  כמה  אדם,  בני  בין  השינוי 
שבו, וכמה חלקי האינו מאמין שבו, בכמות 

ובאיכות.
טוב.  משפיע  טובה  עין  ע”י  הסתכלות 
ומספרים שכך נהג למעשה ר’ שלמן זלמן 
אוירבך, שנכנס לבית תלמידו והסתכל זמן 
עין  מתוך  שמסתכל  מעשיו  והסביר  מה, 
טובה, ועי”ז משפיע טוב. והשורש לכך הוא 
ונסתכל על  משה רע”ה, שנקרא טוב עין 
ארץ ישראל, ואכמ”ל. ולפיכך מי שמסתכל 
מודע,  או בתת  עין, במודע  לו צרות  ויש 

“צרות” זו חלה על הדבר.

שאלה:
שעין  לומר  נכון  כללית  כהגדרה  ג.האם 

הרע זה פשוט הנהגה של יותר דין?

תשובה:
ג. כן. “צר”, צמצום. ויתר על כן “שבירת 

העיניים”, יוצר שבירה וחורבן וקלקול.

שאלה:
”המתקת  ערך  המידות  בספר  ד.כתוב 
זהה  שם  עם  אנשים  לשני  טוב  לא  דין” 
לדור בדירה אחת. מה הסיבה ? זה משהו 
על פי הסוד? מה לגבי כמה ימים? או אדם 
נחשב  שטכנית  מי  או  מגיע?  שלפעמים 
שדר שם למרות שבפועל לא ישן שם אלא 

רק מיטתו וחפציו שם?

תשובה:
שיש  פסחים,  בערבי  שמבואר  כמו  ד. 
חשש נזק של זוגות. כי כל דבר זהה, יש בו 
צד וקלקול. באופן עראי אין לחוש. וככלל 
מי שלא חושש לעין הרע, אינו מזיק לו כ”כ.

גלגול הקודם
שאלה:

שלום להרב,
להמשיך  שכדי  בשיעור  הזכיר  הרב  א- 
את העבודת השם שלנו מהגלגול הקודם 
להתחבר  מסוגל  להיות  חייב  אדם  שלנו, 
לגלגולו הקודם.האם הרב יכול ללמד אותנו 
בתהליך שלב אחר שלב כיצד לעשות זאת 

באופן מעשי?

תשובה:
התהליך  הוא  הפנימית  הצורה  א. 
לתוך  להיכנס  בספרים  שנלמד  ה”ארוך” 
ושם מגיע  בירור פנימי,  עולמו שלו מתוך 
למקום שעצר בו בגלגול הקודם, כי הדרכים 
החיצוניות כאיפנוזה וכדו’, הם מביאים את 
של  באופן  בלבד  קט  לרגע  לשם  האדם 

חוויה, אולם אינו חוזר לשם בעצם.

שאלה: 
גם להתחבר  לנסות  יש  כי  ציין  הרב  ב- 
אינו  אדם  אם  קודמים.  מדורות  לצדיקים 
מרגיש חיבור עמוק לצדיק מדור קודם, אך 
כעת, האם  חי  לצדיק אשר  חיבור  מרגיש 
לאותו  להתחבר  לנסות  זאת  בכל  עליו 
שגבוהה  לנשמת  להגיע  כדי  שחי  צדיק 

יותר? תודה לרב מראש
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תשובה:
ב. כן.

מהי מצוות דורנו?
שאלה:

בכל דור ודור יש מצווה ראשונית אחת. מהי מצוות דורנו?

תשובה:
תמים תהיה עם ה’ אלוקיך. ומאיר ובא מצות אנכי הוי”ה אלקיך.

בירור בדרך ההנהגה השלימה בדור
שאלה:

שלום כבוד הרב ותודה על ההתייחסות לשאלתי.
בבירור   – זמן  הרבה  אותי  שמעסיק  ומשמעותי  רחב  נושא  ישנו 
מחשבתי ונפשי. אדגיש שהדברים נוגעים לנושאים חמורים ומורכבים 

כך שאקבל בהבנה גמורה אם הרב יבחר שלא לענות על שאלתי.
בוודאי הרב מודע ומכיר את אותה רוח רעה הנכנסת לתוך העולם 
זו  שרוח  הבנתי  בעניין  מהעמקה  החרדי.  בציבור   – שלנו  הציבורי 
אינה נקודתית או שולית, וישנה ממש תרבות שלימה ההופכת את 
כל הדמות של ‘היהודי הישן’ בעל היר”ש הטהורה המלאה עדינות 
ואמת של תורה, אל עולם בעל סממנים חיצונים של חרדיות אך 
כל בר דעת מבין  חיצונית אשר  ותרבות  חילונית  ריק מלא גסות 

ששורשה לא מאיתנו.
בעיניים שלי ושל עוד מחברי אנו ממש מרגישים שהדבר הכי יקר 
לנו – עולם הישיבות שתמיד גידל את מיטב הבחורים המסולאים 
קיומית.הקלקול  בסכנה  עומד  ממש  לתפארת,  תורה  בני  מפז, 
נוגע בתחומים רבים: מכשרים שאינם כשרים נפוצים מאוד, הרבה 
מעודכנים  ואף  ליצלן,  רחמנא  באתרים  קבוע  גולשים  מהחברים 
בסדרות הטלויזה הטמאה, כל המוזיקה הנשמעת בציבור ובשמחות 
נהיית גסה, ומחכה באופן מובהק וגלוי תרבות חילונית ריקה, נבולי 
שתיית  תרבות  חריגה,  מידותית  גסות  שבנורמה,  דבר  נהיו  פה 

אלכוהול, עישון וכו’….
ח”ו לא באתי לקטרג על ישראל, וכמובן שאלו תופעות גלובליות 
וכן לא כל בני התורה כך, אך מהתהליך ההרסני לחלקת הקב”ה 
בעומק  מהבטה  להתעלם.  לנו  שאסור  חשתי  בעוה”ז  שנותרה 
המהלך הבנתי שאין כאן תרופה חד פעמית, או שינוי נקודתי ומקרי, 
ומחמת שליבי כואב ומאוד אשמח לשמוע את דרכו של כבודו באותה 

תרופה עמוקה ושורשית שניתן לתת לדור הזה ולהעמידו על אותה 
יר”ש המסורה לנו מדורי דורות.

כמ”כ, במהלך השנים מתוך המעקה מקרוב בעולם המכונה ‘חרדל”י’ 
)שפירושו החלק התורני החזק היוצא מהציבור הדת”ל(, אע”פ שגם הוא 
מתברר ומדייק את עצמו ביר”ש ויש לו עוד תחומים לשפר, אך חזיתי 
מקרוב על תהליך מבורך, והיאך דווקא בנקודות שאצלנו אני רואה 
חסרון מתרחב שם אני רואה צמיחה. מהתבוננותי עלו לי לענ”ד שני 
אפשרויות בפיענוח הדבר: א. אותה המכונה אצליהם ‘לימוד אמונה’ 
שחיזק וביסס הרב קוק לאור הבנתו בנפשות הדור ואתגרי השעה, 
מצליחים  המחשבתיים,  התורה  בחלקי  העמקה  היא  שמשמעותו 
יותר לבנות בנפשות עולם פנימי עמוק ועדין שבאופן טבעי דוחה 
גסות ופראות חילונית, ומביא תוספת אדירה לבחורים של חיבור 
אישי ואמיתי לתורה ויר”ש. ב: אותה אמונה בכ” שיש בהם מעומק 
המהלך הזורח במדינת ישראל, והדאגה המתמידה לאחריות על כלל 
הציבור בישראל ו’קול ה’ המקומם את עמו בארצו’, נופח בהם רוח 
מלאה ‘אדאליות’, רצון להטיב חזק בנפש, ענווה כלפי מהלך אלוהי 
נשגב, ומידות טובות ועוד. ע”כ שאלתי בעניין זה היא, – אם הרב 
מכיר את התופעה שציינתי )אותו צד טוב המתפתח בחרד”לים( , האם 
ולגביי העניין השני – האם  הרב מסכים שהנ”ל הם שורש העניין, 
הרב חושב שאפשר להעמיד בנפשות את הטוב הזה מבלי לאחוז 
התגבשות  ו’תהליך  ישראל  מדינת  כלפי  חיובית  השקפה  באותה 

כנס”י מחדש בארצה’, ממנו כאמור חשבתי שהם נובעים.
העמקות  שאלו  מלבד  אך  למעשה  נפק”מ  אינם  הדברים  אמנם 
מחשבתיות חשובות בעיני, הרי שהם גם עשויים להיות לי להכוונה 
גדולה לדרכי, ואולי אזכה שגם לאחרים, וע”כ אודה לכבוד הרב אם 

ישיב לי. תודה רבה ויש”כ.

תשובה:
עיקר תחילת יניקתי בעולם המחשבה, קבלתי בבית המדרש פחד 
יצחק, ממורינו ראש הישיבה שליט”א, שפתח לי שערי חכמה. בית 
מדרש זה יוסד ע”י ר’ יצחק הוטנר זצ”ל, שאמר על עצמו שקבל 
מהרב קוק את כל פנימיות תורתו, זולת הנקודה העיקרית, היחס 
לציונות. ודעתו הייתה כדעתן להכניס את בני התורה לעולם של 

מחשבה פנימית.
הדבר נכון שבעתיים בשנים האחרונות, שירד שער הנו”ן דטומאה 
עמוק  עמוק  שמחובר  למי  אלא  ממנו  להינצל  אפשר  ואי  לעולם, 
זה  בועלמי,  הדל  חלקי  וזה  ומתחדש.  חי  עשיר,  פנימי  לעולם 
סגנונות  בכמה  פנימי,  לעולם  לרבים  פתח  לפתוח  שנים,  עשרות 
של פנימיות, בעומק העיון בהויות דאביי ורבא, בעולם הכרת עצמו, 
רזין  ובעולם של תורת האמת הפנימית,  בעולם העבודה הפנימי, 

#299 חקת תשפ"ג
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ורזין דרזין. ומעל הכל אמונה עמוקה ושורשית, וקרבת ה’ והתכללות 
בו ית”ש. וכל אלו הם אופנים לחיבור עצמי עמוק עם שורש הנשמה 
בו ית”ש. כי כנגד שער הנו”ן דטומאה, נצרך שער הנו”ן דקדושה, 
לקדושה,  ודעת  מטעם  למעלה  עמוק  עמוק  עצמי  חיבור  שהוא 
אליו ית”ש. וזו תרופת הדור, חיבור לשער הנו”ן של הקדושה, ולא 
להסתפק במ”ט שערי קדושה. כי כאשר יש מ”ט שערי טומאה, סגי 
נ’ שערי טומאה, נצרך שער  יש  במ”ט שערי קדושה. אולם כאשר 

הנו”ן דקדושה על מנת להינצל כדברי האור החיים הנודעים.
וחיבור  ותיקונו, פרישה מנו”ן שערי טומאה,  וזה כל עבודת הדור 
לשער הנו”ן דקדושה הכולל בתוכו את כל השערים יחדיו. עד החיבור 
העמוק והפשוט ביותר בפשוט המוחלט שזהו הוא ית”ש ואין בלתו.

א-ו. הנני שב ומבהיר, הטעות – לתפוס דבר בקיצוניות. כן בענין 
זה, מיד נתפס אצלכם “עד כלות הנשמה”, דבר שלא נאמר ברמח”ל. 
כוונתו לדיבור בנחת ורוגע מתוך ריכוז. התכלית, נשיבת הפה בחיבור 

רגוע ושקט.
לומר  אלא  האפשר,  ככל  לחטוף  ולא  שמו”ע,  “כל  להתחיל  לא 

משפט אחד בלבד באופן המבואר לעיל.
ו-ח. כל הנ”ל זהו ניצוץ מהרגשת הנשמה, הרגשת עצמות הנשמה, 
היא הרגשה שקטה מאוד כמו האדם שמשמש שולחן וכסא. הרגשות 
יותר לטעות. לענ”ד  ניצוץ שיוצר התפעלות, ולכך קרוב  הללו הם 
יש ללכת בדרכים שקטות יותר כדיבור פשוט עם הקב”ה, להתרגל 
לדבר עם הקב”ה בטבעיות לאורך היום, בלי לייחד לכך זמן מלבד 

הזמן תוך כדי תפלה!

האם גילוי הקב”ה בעולם 
שאלה:

לכבוד מו”ר שליט”א
רציתי להציג כאן לפני הרב, את מה שהבנתי לאחרונה, שגרם לי 
לזעזוע אמיתי ולתחילת מהפכה ממשית בתוך הלב, ולשאול האם 
הבנתי נכון ומדוייק, והאם באמת צריך למקד בזה את עיקר החיים. 
]אציין שמטבעי יש בי מידת רחמנות ומידת אהבה של נתינה מאד 

גדולה, ואולי זה חלק מסיבת הזעזוע[.
תמיד שמעתי שיש כזה מושג ‘צער השכינה’ וכדו’, אך לא התבוננתי 
שלא  בקבלה,  גבוהים  במושגים  שמדובר  שחשבתי  מפני  בדברים, 

שייכים אלי…
הכתה  פתאום  וקראתי,  ששמעתי  דברים  מכמה  לאחרונה  והנה 
בי ההבנה ונבהלתי מעוצמת הטעות שהיתה לי, לא רק שזה קשור 

אלי, אלא זה כל התכלית שלי בחיים, וזה עיקר צורת הקשר שלי 
עם הקב”ה!!!

בן  כמו  רגשות  לה  שיש  ממשית-  מציאות  שיש  גיליתי  פתאום 
וקוראים למציאות הזאת  וחוסר,  ופחד,  אדם- כגון רגש של צער, 
שורש  והיא  בעולם  כאן  הקב”ה  של  הגילוי  בעצם  שהיא  ‘שכינה’ 
נשמות ישראל, וכמו שברור לי שאם אני רואה את חברי סובל אני 
מאד ירחם עליו, ואנסה כמה שיותר לשמחו, וכ”ש שאעשה הכל לא 
לגרום לו לעוד סבל, כך בדיוק, אבל בדיוק אותו דבר, צריך שיהיה 
]וחלילה לא כלפי עצמותו  אצלי התפיסה הפשוטה כלפי הקב”ה! 
כאן  המצומצם  גילויו  כלפי  אלא  סופי,  האין  אורו  גילוי  לגבי  ולא 

בעולם[.
עיקר נקודת החידוש שהיתה לי במילים קצרות- גם לפנ”כ ידעתי 
שיש כזה מושג גילוי הקב”ה, וזה כל תכלית חיינו. אולם לא ידעתי 
ש’גילוי’ זה, איננו סברא שכלית כדוגמת אחד ועוד אחד שווה שנים, 
ובמעשי- מצטערת בכל פעם  בי  ישות מרגשת, שתלויה  זה  אלא 

שאיני מתנהג כראוי, ושמחה בכל מצוה שאני עושה.

שאלה:
א. האם כל זה נכון?

תשובה:
א. כן! כן! כן!

שאלה:
ב. והאם יש בכל זה חילוק בין מדריגת השכינה למדריגת הקב”ה.

תשובה:
ב. הקב”ה, “גילוי” מצדו, שכינה גילוי השורש של מצידנו.

שאלה:
ג. והאם אפשר ללכת יותר רחוק ובאמת לדמיין את השכינה כאילו 
היא בצורת בן אדם, כי קשה לי לתפוס שיש כאן משהו עם רגשות 
לגבי  זה  הזאת  השאלה  ועיקר  זה.  את  לדמיין  בלי  אדם  בן  כמו 
התפילה, האם אני יכול לדמיין כאילו אני עומד לפני בן אדם, ואני 
במה  ל’שכינה”  שיהיה  לי  מסייע  הדמיון  אבל  נכון,  לא  שזה  יודע 
להתלבש כביכול בדימיוני, וכך הדבר יהיה לי להרבה יותר מוחשי!!!

ואם לא, אז איך אני ימחיש לעצמי את הדבר שיהיה קביעא וקיימא 
גם לנפשי הבהמית שתופסת רק דברים מולבשים בצורות גשמיות.

תשובה:
ג. לא! לא! לא! כמו שלהבדיל אפילו לצומח ואף לדומם יש רגש 
כמ”ש חז”ל וכנודע, ק”ו לשכינה, אולם אין לצייר ציור כלל! זה מביא 

על דרך כלל להגשמה ח”ו ח”ו.
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עניין זיכוי הרבים בדורינו
שאלה:

שלום וברכה לכבוד מורינו הרב שליט”א
א. הרב כתב לי בתשובה בעניין זיכוי הרבים בדורינו .שנצרך בירור 
מהות שער הנון דקדושה והצורך להתחבר אליו. השאלה איך אפשר 

לברר מהו שער הנון דקדושה.

תשובה:
א. נתבאר פעמים הרבה. אמונה, תמימות, גילוי כללות ההפכים, 

גילוי ההויה.

שאלה:
ב. הרב גם כתב בתשובה נצרך זיכוך הלב ושיהיה לנבראים טוב. 

האם זיכוך הלב הוא ע”י ביטוש-דרך המוסר בכללות.

תשובה:
ב. זו אפשרות אחת.

שאלה:
ג. והאם בשבילי הדרך הוא רק ביטוש או גם בדרך החסידות גילוי 

נקודות הטוב ואם כן איך לעשות זאת.
תודה רבה

תשובה:
א. נתבאר פעמים הרבה. אמונה, תמימות, גילוי כללות ההפכים, 

גילוי ההויה.

תשובה:
ג. גם בדרך החסידות, להתחבר לנקודה הטובה שבך, ולהרחיבה.

איך קובעים מי הוא גדול הדור?
שאלה: שלום כבוד הרב, איך קובעים מי הוא גדול הדור?

הרב חיים רבי שליטא אמר לי שזה נקבע על פי גדול הדור הקודם 
שהסמיך מי הוא הבא אחריו. זה נכון?

תשובה:
גדול הדור הוא מי שיש לו נשמת משה, או חלקה או לפחות ניצוץ 
קאמרת”.  שפיר  “משה  ע”א(  לט,  )סוכה,  בגמרא  ויעויין  מנשמתו. 
ופרש”י שם, גדול הדור. וביארו רבותינו שלכך נקרא “משה” גדול 
הדור, לא רק מפני שכשם שמשה היה גדול בדורו כן בכל דור הגדול 
מאירה  משה  נשמת  שהארת  מפני  אלא  משה,  ע”ש  נקרא  בדור 

בגדול הדור, ולכך נקרא משה.

שמי  שכתב  הגדול(  )לשבת  ישראל  תפארת  בספר  עוד  ויעויין 
שהחסדים עוברים דרכו בחינת ר’ חנינא בן דוסא, שכל העולם כולו 
הוא  רבותינו,  כמ”ש  דרכו  היינו  “בשביל”,  בני,  חנינא  בשביל  ניזון 

הנקרא אדם “גדול”, כי החסד נקרא גדול.
ויעויין עוד בספר שארית ישראל )שער ההתקשרות, דרוש ה( שכתב 
שמי שיש לו מסירות נפש לאין סוף שלמעלה מבחינת כלים, ומושך 
משם שפע, הוא גדול הדור, יע”ש. ויעויין עוד בספר בת עין )בשלח, 

ד”ה אך נראה(.

מדע ורצון חופשי
שאלה:

יותר על מדע כך אני מאמין שחוקי  כבוד הרב, ככל שאני לומד 
לתת  ומטרתם  אמיתיים  אינם  אותם,  מבינים  שאנו  כפי  המדע, 
לשלוט  ויכול  העולם  את  מבין  שהוא  ותחושה  חופשי  רצון  לאדם 
בסביבתו. זה נכון? האם זה חל רק על יהודים שכן כתוב שהיהודים 
תלוי  זה  נכון, האם  זה  כמה  עד  נכון,  זה  אם  נוצרו מעל הטבע? 
להגדיל  אפשר  איך  אחר?  במשהו  או  האדם  של  האומה  ברמת 
את המידה בה הוא חופשי מחוקי המדע, אם זה רצוי. אם אדם 
למעט  להתייחס  עליו  בתורה  דווקא  מה  מחוקי המדע,  משתחרר 
יותר  אחר עין עוד מילבדו? האם יש משהו ספציפי שיצרף אותו 
להאשם ולאמס וישחרר אותו מחוקי המדע. ברור שיש כמה חוקי 
טבע שנמצאים שם למטרה שנועדו ללמד אותנו שיעורים יקרי ערך 
על האופי הכללי של הבריאה. ברור כי האשם מממש חוקי טבע 

מסוימים, כך שאדם וחברה יכולים להיראות בהתקדמות.
תודה לך הרב, שהקדשת זמן לענות על שאלות וללמד את תורת 

האשם.
בריאות טובה לרב ולמשפחתו.

תשובה:
מן  למעלה  ישראל  אולם  הטבע,  לחוקי  כפופים  העולם  אומות 
הטבע בשורש הויתם ונשמתם. וככל שהאדם דבק במדרגת ישראל 

שבו, כן יוצא מגבולות הטבע.
ובלשון של עבודה בנפש, ככל שכופה טבעו, טבע מידותיו, כן זוכה 

ללמעלה מן הטבע, כי במידה שאדם מודד מודדים לו.
ויתר על כן, כאשר זוכה לדבוק באור נשמתו, משם מקבל הארה 

ממקום שלמעלה מן הטבע.
יתר על כן, כאשר דבק באין עוד מלבדו, שאין כח ושליט אלא הוא, 
ולפניו הטבע ונס הכל שווה, כן מאיר לו אור זה בנשמתו. ופעמים 
אף למעשה בלבוש חומרי בגוף. והדבר תלוי בשורש הנשמה ובזיכוך 

החומר.
]שו"ת מארכיון שאל לבי[
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